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Vážené slávnostné zhromaždenie, ctení hostia, dámy a páni, milí 

študenti!  
 Tisztelt  ünnepi közösség, nagyra becsült Vendégeink, Hölgyeim 
és Uraim, kedves Hallgatók! 
 Vzhľadom na obmedzené časové možnosti mi dovoľte, aby som v 
príhovore pokračoval v jazyku maďarskom. Môj prejav v jazyku 
slovenskom môžete sledovať za mnou na premietacom plátne a 
prostredníctvom tlmočníckeho zariadenia.  
 Kérem, engedjék meg, hogy köszöntőmet a továbbiakban magyar 
nyelven folytassam. A beszéd szlovák nyelvű változata figyelemmel 
követhető a mögöttem lévő kivetítőn és a tolmácsberendezésen keresztül. 
 

Mélyen tisztelt Vendégeink! 
Tisztelettel és szeretettel köszöntöm Önöket a mai, tanévnyitóval 

egybekötött díszünnepségen, melyen a Selye János Egyetem 
fennállásának 20. évfordulóját ünnepeljük.  

Valamivel több mint 20 esztendeje történt, hogy a szlovák 
parlamentben történelmet írtak. Ez gyakran megesik a törvényhozásban, 
azonban elmondhatjuk, hogy számunkra, szlovákiai magyarok számára 
ilyen jelentőségű ügyben ritkábban történik meg. Még ritkábban az oktatás 
területén. A felsőoktatásban pedig példa nélküli volt ez a nap, 2003. 
október 23-a, amikor a szlovák parlament 77 igen, 49 nem és 7 
tartózkodással elfogadta a Selye János Egyetem alapításáról szóló 
törvényt. A jogszabály 2004. január 1-jén lépett hatályba. Nemcsak 
egyetemet alapítottunk, hanem a régóta dédelgetett álmunkat váltottuk 
valóra – anyanyelvünkön tanulni itthon, a szülőföldünkön az óvodától 
egészen az egyetemig, magyar nyelven képezni magyar tanárokat és 
tanítókat, lelkészeket és szociális munkásokat, gazdasági és informatikai 
szakembereket. Igen, ezek mind hiányszakmák voltak, és részben még 
most is azok hazánkban. Az alapítás óta eltelt húsz év során több mint 
tízezer diplomát adtunk ki az alap-, a mester- és a doktori képzésben 
végzett hallgatóink számára. Az egyetemnek küldetése lett magyar 
közösségünk szolgálata, nemzetrészünk gyarapítása – amely cél 
érdekében igyekszünk aktív szerepet vállalni és megfelelni az egyetem 
létrehozásában munkálkodók elvárásainak.  
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A kezdetek óta, Hölgyem és Uraim, eltelt 7 300 nap, 175 200 óra. 
És rengeteg kitűzött cél és megoldott feladat, mindig, minden évben jöttek 
az új kihívások, feladatok és teljesítések. Az akadémiai szféra 
versenyszféra, itt teljesíteni kell. Ha valaki nem dolgozik, annak a hiánya 
előbb vagy utóbb megmutatkozik.  Mivel az egyetem előtt álló célok 
világosak voltak, a munka nem állhatott meg sohasem. Mindig tettük azt, 
amit tennünk kellett. Néha-néha akadályokba ütközve, de kitartóan 
haladtunk a megkezdett úton az aktuálisan kitűzött célok felé.  Dávid Teréz 
drámaíró, aki a komáromi Jókai Színház elődjének, a MATESZnak volt 
dramaturgja, mondta: „A huszadik születésnap olyan, mint egy 
felvirágozott kapu. Az ifjú kilép rajta az életbe, elhagyja az álmodozások 
világát, és belép a megvalósulások birodalmába.“ Valahogy így történt és 
történik ez intézményünk életében is, kedves Vendégeink. Az álmok azért 
vannak, hogy megvalósítsuk őket, hát mi sem tehettünk másként. Így 
töretlenül fejlődünk és dolgozunk azon, hogy legyen folytatás és 
megvalósítsuk sok hazai magyar fiatal álmát az egyetemi szintű 
továbbtanulásról.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
Bár februárban tartottunk egy emlékkonferenciát, ahol visszaidéztük 

a kezdeteket és az elmúlt esztendőket, a mai nap mégis kicsit az 
emlékezésről is szól. Ha az egyetemalapítást nemzetközi politikai 
kontextusba tesszük, akkor elmondhatjuk, hogy 2004-ben vált Szlovákia  
az EU és a NATO teljes jogú tagjává, amely tény mindmáig meghatározza 
mindennapjainkat. Magyarként egy szomorú emlékű magyarországi 
népszavazásra is emlékezünk a határon túli magyarok kedvezményes 
honosításáról, amely még ennyi év elteltével is fájó pont minden jóérzésű 
és jóakaratú magyar ember számára.   

De mi történt az egyetemünkkel az azóta eltelt húsz év alatt? Szinte 
a semmiből indulva, épületek, eszközök, infrastruktúra és humán 
erőforrás hiányában nem volt egyszerű a kezdet. Húsz esztendő alatt 
azonban sikerült stabil oktatói és alkalmazotti bázist kialakítani, akik 
nemcsak munkahelyüknek, de szívügyüknek is tekintik a magyar 
egyetemet. Szerencsére számos segítőnk is akadt, akiknek ezúton is 
szeretnék köszönetet mondani. Kedves Támogatóink! Önök nélkül nem 
lenne a Selye János Egyetem az, ami. Általuk és velük váltunk igazi alma 
máterré.  
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Sajnos, többen a támogatóink és az alapítást segítőink közül már 
nincsenek köztünk, de hálával gondolunk rájuk és az emlékezetünkben 
hordozzuk őket. Külön szeretném kiemelni a mindenkori szlovák és a 
magyar kormányzat sokéves támogatását és Komárom város 
vezetésének és polgárainak mindenkori segítségét. Úgy vélem, az eltelt 
két évtized alatt elvégzett munka igazolja a Selye János Egyetem 
létjogosultságát. Intézményünk azon felül, hogy otthont ad oktatóinak és 
hallgatóinak, a szlovákiai magyar közösség szellemi központja is. Egy 
olyan bázis, ahol az oktatáson túl magas szintű, nemzetközileg is elismert 
kutatómunka zajlik, és mindez további lendületet is ad az előttünk álló 
kihívásokhoz. Egyetemünk léte alatt bizony voltak borúsabb, gondterhelt 
időszakok is, mint például a főiskolává való visszaminősítés veszélye. 
Valós veszély volt ez, hiszen az akkor négyéves múlttal rendelkező 
intézményünktől az akkreditáció folyamatában ugyanazt várták el, mint a 
nagy múlttal, több ezres szakembergárdával rendelkező egyetemektől. Az 
akkori egyetemi vezetés erőfeszítéseinek köszönhetően azonban ezek a 
problémáink is megoldódtak.  
 

Visszatérve az akkreditációkhoz, amely megmérettetések az 
egyetemi lét és munka alfája és omegája, elmondhatjuk, hogy átéltünk két 
komplex akkreditációt, és a legutóbb egy harmadik akkreditációt, amely 
eltért a korábbiaktól, mert az általunk kiépített és a gyakorlatba is 
bevezetett minőségbiztosítási rendszert értékelték.  A szlovák 
felsőoktatási törvény szerint az egyetemre csak akkreditált tanulmányi 
programokra vehetünk fel hallgatókat. Az akkreditációkkal a hátunk 
mögött bátran kijelenthetem, hogy a kiváló csapatmunkának, a nagyszerű 
oktatói és alkalmazotti csapatnak köszönhetően nemcsak a szlovák 
felsőoktatási közegben, de nemzetközi szinten is álljuk a sarat. Erről a 
helyről is szeretnék köszönetet mondani nekik, hogy eredményes 
munkájukkal hozzájárultak intézményünk fejlődéséhez és arculatának 
alakításához. Összetartó, egyetemépítő munkájukra, természetesen, a 
jövőben is számítunk.   
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S ha már említettem, kérem, engedjék meg, hogy néhány gondolatot 
szenteljek az új minőségbiztosítási rendszerünknek. A 
Szlovák Felsőoktatási Akkreditációs Ügynökség Végrehajtó Tanácsának 
2024 februári döntése alapján sikeresen végződött egyetemünk 
minőségbiztosítási rendszerének értékelése. Rendszerünket az 
ügynökség az előírt standardoknak megfelelőnek minősítette, ennek 
alapján az egyetem az alábbi tanulmányi szakokon belül jogosult 
tanulmányi programokat létrehozni, működtetni és ezeket módosítani: 
• Gazdaságtudományok és menedzsment (alap-, mester- és PhD.-
képzés) 
• Informatika (alap-, mester- és PhD.-képzés) 
• Matematika (PhD.-képzés) 
• Teológia (alap-, mester-, összevont alap+mester-, PhD.-képzés) 
• Pedagógusképzés és pedagógiai tudományok (alap-, mester- és PhD.-
képzés). 

Az egyetemnek olyan akkreditált minőségbiztosítási rendszere lett, 
amely lehetővé teszi, hogy a továbbiakban is működtesse a karokon 
akkreditált tanulmányi programokat. Ami jelentős pozitív változást jelent, 
hogy ezeket a tanulmányi programokat az egyetem saját maga, felsőbb 
szerv, azaz az ügynökség közvetlen jóváhagyása nélkül módosíthatja. 
Már többször elmondtuk, de ez egy nagyon fontos tény, hogy az egyetem 
a fennállása során először jogosult önállóan, saját hatáskörben új 
tanulmányi programokat létrehozni és akkreditálni az említett öt 
tudományterületen belül. Az intézmény ezzel a fejlődésének egy 
minőségileg újabb, kiterjedt lehetőségeket megnyitó szakaszába lépett. 
Bátran kijelenthetjük tehát, hogy a fennállásának 20. évfordulóját ünneplő 
Selye János Egyetem a minőség szempontjából is a szlovákiai 
standardoknak megfelelő, kötelezettségeinek eleget tevő, minden igényt 
kielégítő, korszerű felsőoktatási intézményként várja a hozzá érkező 
hallgatókat.  

A minőségbiztosítás, a tudományos-kutatói munka és a publikációs 
tevékenység mellett egyetemünk kiemelt figyelmet szentel 
a kapcsolatépítésnek is. Egyetemünknek Európa számos felsőoktatási 
intézményével van élő kapcsolata, aktívan bekapcsolódik az Erasmus+, a 
CEEPUS és a Makovecz-programokba.  



REKTORI KÖSZÖNTŐ 
az SJE fennállásának 20. évfordulója és a  

2024/25-ös akadémiai év ünnepélyes megnyitója alkalmából 
2024. szeptember 13. 

 
 

 5 

Tagja a European University Association (EUA), a Danube Rectors´ 
Conference (DRC), az International Network for Christian Higher 
Education (INCHE), a European University Information System (EUNIS), 
a European Association of Erasmus Coordinators (EAEC), a Magna 
Charta Universitatum (MCU), valamint a The Baltic University Programme 
(BUP) nemzetközi társulásoknak. Kiterjedt, csaknem 60 intézményt 
felölelő a gyakorlóiskolai hálózatunk, jól működő szakmai gyakorlati 
programjaink vannak, és eredményes együttműködést ápolunk egyházi és 
szociális intézményekkel határon innen és túl.  

Tisztelt Ünnepi Közösség! Nem csupán az oktatás és a kutatás terén 
fejlődtünk az elmúlt időszakban, de egyetemünk infrastrukturális háttere is 
jelentős fejlesztéseket igényelt. Intézményünk az alábbi saját 
ingatlanokkal rendelkezik: a Tanárképző Kar épülete, a 
Gazdaságtudományi Kar épülete, a Sirály I. és II. Kollégium, a 
konferencia-központ, a sportközpont és az Informatikai Szolgáltató 
Központ épülete. Hosszú távon bérleményként használjuk a Komárom 
város tulajdonában lévő helyiségeket a Tiszti Pavilon épületében - itt 
székel a Rektori Hivatal és a Református Teológiai Kar. Nagyon röviden 
szeretnék beszámolni az utóbbi évek infrastrukturális fejlesztéseiről is. 
2017-ben értékben tűzvédelmi lépcsőt építettünk a TKK-on. 2019-ben a 
konferencia-központhoz vezető balesetveszélyes úthálózatot javítottuk 
meg, és felújítási munkákat végeztük a Sirály kollégiumban. 2020-ban 
kicseréltük a sportközpont és a kollégium fűtését szabályozó kazánt. 
Ugyanebben az évben újítottuk fel az ISZK épületét. 2023-ban 
hőszivattyúval bővítettük a kollégium épületét, ami jelentősen segít a 
megújuló energiaforrások felhasználásában. A két legutóbbi 
beruházásunk pedig a sportközpont rekonstrukciója, valamint a 
földszinten található étterem felújítása. Ez utóbbi sikeres kivitelezéséről 
személyesen is meggyőződhetnek majd az ünnepségünket követő 
fogadáson.  

Külön említést érdemel a két kutatóközpontunk, az Intelligens 
Robotikai Központ és a Nanokémiai és szupramolekuláris laboratórium. 
Mindkét központban magas szintű kutatói munka zajlik, amelynek 
kimenetei rangos nemzetközi folyóiratokban jelennek meg. Egyetemünk 
életében kiemelt szerepet kapnak a doktori iskoláink.  
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Szerencsére elmondhatjuk, hogy mindhárom karunknak van doktori PhD. 
képzése, ami a tudományos-kutatói munka és az utánpótlás 
szempontjából elengedhetetlen minden jövőjére adó egyetemen. A TKK-
on „Történelemdidaktika” és „Neveléstudomány” tanulmányi 
programokon, a GIK-en „Ökonómia és menedzsment”, valamint a 
„Matematika és informatika oktatásának elmélete” tanulmányi 
programokon az RTK-n pedig „Teológia” tanulmányi programon belül 
lehet PhD-képesítést szerezni. Ezúton is szeretném megköszönni a 
dékánoknak, a szakfelelősöknek, és minden oktatónknak a munkáját, akik 
a képzések garantálását és működését biztosítják egyetemünk számára.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim, kedves Jelenlevők! Ez a mai ünnepi 
alkalom nem pusztán a visszatekintésre ad lehetőséget, de a jövőbe 
nézésre is. Nemcsak egyetemünk fennállásának 20. évfordulóját 
ünnepeljük, hanem egy új időszak kezdetét, a 2024/2025-ös akadémiai év 
megnyitását is. Sokéves hagyomány nálunk, hogy a tanévnyitó 
ünnepségünkön ismertetésre kerülnek a hallgatói létszámok.  

A most induló akadémiai évben a beiratkozott hallgatók 
száma alapképzésben 1248, mesterképzésben 346, PhD. 
doktori képzésben pedig 52. A Selye János Egyetemnek az idei tanévben 
összesen 1646 hallgatója van. A beiratkozott hallgatói összlétszámok 
karok szerinti megoszlása a következőképpen alakult: 
► a Tanárképző Karon 790 hallgató, 
► a Gazdaságtudományi és Informatikai Karon 800 hallgató, 
► a Református Teológiai Karon 56 hallgató folytat tanulmányokat. 
            Az elmúlt akadémiai évben összesen 415 végzős hallgatónk volt, 
202 a Tanárképző Karon, 197 a Gazdaságtudományi és Informatikai 
Karon és 16 a Református Teológiai Karon végzett.   
            A Selye János Egyetem a húszéves fennállása alatt összesen 
10422 diplomát adott át a tanulmányait sikeresen befejező hallgatóinak, 
ebből 6180 hallgató alapképzésben, 3852 mesterképzésben, 112 
doktori képzésben, a többiek pedig rigorózus eljárás során szereztek 
egyetemi oklevelet.  
 A hallgatói létszámokra vonatkozó adatokat 20 évre visszamenőleg 
megtalálják egyetemünk legújabb jubileumi kiadványában, kérem, 
fogadják és lapozzák szeretettel. 
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 Igaz, hogy a tavalyi akadémiai évhez viszonyítva mindösszesen 2 
hallgatóval mutatnak kevesebbet a számok, mégsem mehetünk el szó 
nélkül a demográfiai mutatók kedvezőtlen alakulása mellett. A hallgatói 
létszámok csökkenő vagy stagnáló tendenciát mutatnak, egyre kevesebb 
a magyar iskolákban érettségiző diák Szlovákiában, így szűkül az a bázis 
is, ahonnan a hallgatók hozzánk érkeznek. Ez nemcsak a mi 
egyetemünkre vonatkozó specifikus jelenség,  de érinti  a szlovákiai 
magyar közoktatás valamennyi szegmensét.  Tesszük, amit tudunk, de a 
lehetőségeink ezen a téren korlátozottak. 
  A hallgatói létszámok szemléltetését követően most Önökhöz 
szólok, kedves Hallgatóink! Elsőévesként életükben új, eddig ismeretlen 
időszak kezdődik. Ne féljenek a járatlan úttól, mert a következő napok, 
hetek és hónapok új élményeket, új tapasztalatokat, barátokat és 
ismerősöket hoznak. De gondoljanak arra is, hogy új kihívásokat és 
akadályokat is rejt az Önök előtt álló jövő. Ne ijedjenek meg, ha 
problémába ütköznek, hiszen megoldásukban segítségükre lesz 
egyetemünk akadémiai közössége, amelynek hamarosan teljes körű 
polgáraivá válnak. Beilleszkedésüket segítik majd tanáraik és a hallgatói 
önkormányzat képviselői is. Mi, az egyetem vezetői és oktatói, a 
tanulmányaikhoz minden tőlünk telhető segítséget, sőt, még talán annál 
többet is megadunk. Kérem, segítsék a szlovákiai magyarság, 
egyetemünk és a tudományos diákkör ügyét, legyenek részesei az 
egyetemi tradícióink formálásának és megőrzésének. Azt kívánom, ne 
csak diplomás állampolgárai legyenek a társadalomnak, hanem váljanak 
igazi intellektuális, nemzetünk sorsát alakító, bölcs, értelmiségi 
emberekké.  

35 esztendeje, 1989-ben, a rendszerváltás előtt hunyt el a kassai 
születésű világpolgár írónk, Márai Sándor. Tőle való az idézet: „Csak a 
részletesből érthetjük meg a lényegest, így tapasztaltam, a könyvekben 
és az életben. Minden részletet ismerni kell, mert nem tudhatjuk, melyik 
fontos, mikor világít egy szó a dolgok mögé. Aki igazán van és teljesen él, 
soha nem unatkozik“. Kedves Hallgatók, fedezzék fel Önök is a világot, 
kerüljék a tétlenséget és igyekezzenek minél jobban elmerülni 
a részletekben, hogy ráleljenek a dolgok és a tudás valódi lényegére. 
Használják ki az egyetem és Komárom városa által nyújtott lehetőségeket.  
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Abban a kivételes helyzetben vagyunk, hogy Komáromnak van múzeuma, 
aktív művelődési központja, saját erődrendszere, csodálatos templomai, 
gyógyfürdője, szigete és három folyója. Melyik város mondhatja még el 
ezt magáról? A 45 épületből álló Európa-udvar egyedi épületegyüttesében 
megtalálhatók az európai építészeti stílusok és a magyar uralkodók 
szobrai. Komárom a rendezvények városa is, hiszen nem telik el úgy hét, 
hogy a kultúra iránt érdeklődők koncert, tárlat, kiállítás vagy egyéb 
rendezvény híján lennének. És Komáromnak van egy Jókai Színháza is, 
nekünk pedig egy 5 előadást felölelő Selye Egyetem bérletünk. Kérem, 
éljenek a lehetőséggel, támogassák a magyar kultúrát és váltsanak 
bérletet Önök is. Végül engedjék meg, kedves Hallgatók, hogy az 
egyetemi éveikhez hasznos ismeretszerzést, kellő szorgalmat és kitartást 
kívánjak. Legyen az itt töltött idő valamennyiük számára meghatározó, 
emlékezetes és élményekben gazdag. Tanulmányaik befejeztével, kérem, 
őrizzék meg emlékezetükben a Selye János Egyetemet, gondoljanak 
vissza örömmel és szeretettel az itt eltöltött esztendőkre. 

Kedves Vendégeink, Hölgyeim és Uraim! Az előttünk álló akadémiai 
év küszöbén arra kérek minden jelenlevőt, hogy továbbra is karöltve, 
egymást segítve tegyünk a Selye János Egyetem jó hírének öregbítésért. 
Most is ehhez kérem mindnyájuk segítségét és bizalmát. Kívánok 
mindenkinek jó egészséget, céljaik eléréséhez kitartást, eredményekben 
és sikerekben gazdag tanévet! 
 E gondolatok jegyében ezennel megnyitom a Selye János 
Egyetemen a 2024/2025-ös akadémiai évet. Intézményünknek kívánok 
még nagyon sok, a maihoz hasonló díszünnepséget, amikor ünneplőbe 
öltöztethetjük a szívünket és a lelkünket!  

 Vivat Academia, Vivat J. Selye Universitas!  


